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عنوان البحث : دراسة مقارنة لمستوى الأستجابة الأنفعالية بين لاعبي اندية القطر بالدرجة الاولى في لعبتي الكره الطائرة والسباحة

EMOTIVE RESPPONSE BETWEEN GAME VOLLEYBALL AND GAME SWIMMING

FOR FIRRST DIVISION CLUBS – ADVANCED MALES
مستخلص البحث:

شمل البحث على خمسة أبواب :

الباب الأول : التعريف بالبحث وأهميته ومشكلة البحث وهدف البحث هو ألتعرف على مستوى الاستجابة الانفعالية للاعبين الألعاب ألفرقيه والألعاب الفردية .

أما فرض البحث : هناك فروق ذات دلالة أحصائية بين مستوى الاستجابة الانفعالية للاعبين الألعاب ألفرقيه ( الطائرة) ولاعبين الألعاب  الفردية السباحة.
الباب الثاني : احتوى هذا الباب على الدراسات النظرية والدراسات المشابهة وتم التطرق الى الاستجابة الانفعالية وانواعها والسمات النفسية التابعة لها.
الباب الثالث : احتوى هذا الباب على أجراءات البحث ومنهجيتة والأدوات المستخدمة والوسائل الأحصائية .

الباب الرابع : احتوى هذا الباب على عرض النتائج ومناقشتها ومن خلالها تم التوصل الى تحقيق الأهداف المطلوبة .

الباب الخامس : احتوى هذا الباب اهم الاستنتاجات التي توصل اليها الباحثان وكذلك اهم التوصيات التي وضعوها.

واهم الاستنتاجات التي تم التوصل أليها الباحثان:

-1 ان لاعبي السباحة اكثر رغبة واصرار وتحكم وثقة بالنفس من لاعبي الكره الطائرة .

 - 2 ان لاعبي الكره الطائرة اكثر حساسية وتحمل للمسؤولية.
 - 3 ان لاعبي السباحة افضل في الاستجابة الانفعالية من لاعبي الكره الطائرة 
واهم التوصيات :

 - 1ضرورة تعود لاعبي الكرة الطائرة على ضبط النفس خلال المباريات وعدم التأثر بالمؤثرات الخارجية .

- 2 ضرورة تعويد اللاعبين على التحكم والسيطرة على التفكير لدى لاعبي الألعاب الفرقية.
- 3 أجراء بحوث مكملة تتناول سمات نفسية أخرى 
Abstract
The research includes five chapters:
Chapter One:includes the introduction .the aim and the problem of the research.  It aims at getting introduced to the level of emotive response between the team games and individual games 

The hypothesis of research is thet there are statistically significant differences of the level of emotive response between the individual –game players (swemmeng) and team – game players (volleyball) 

Chapter Two: :includes introduction studies and field studies ,and it addresses the emotive response ,types of emotive response ,and the psychological characteristics of emotive response  

Chapter Three: encompasses the procedures ,methodology,and statistical measurements of the research. 

Chapter Four:is for presenting the results and discussing them via goal achievements. 

] Chapter Five :represents the conclusions and recommendations. 

The Main Conclusions draw up by the two researchers: 
1.There is a relation of control in favor of swimming players 

2. There is a relation of self-regulation in favor of swimming players         3.   There is a relation of (willingness, insistence,sensitivity,confidence and responsibility) in favor of volleyball players.  
Important Recommendations
1.It is necessary for volleyball player to control themselves during the competiton and not to be affected by externalities.  
2. It is necessary forteam- game players tobe acquainted with controlling their thoughts
3. 1.It is necessary to write furtherb complementary psychological researches.
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